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Prezident İlham Əliyev: Bizim siyasətimizin təməlində insan 

amili olduğu üçün daim sosial sahəyə xüsusi diqqət göstərilir
(əvvəli 5-ci səhifədə)

Qış təzə başlayır və gözlənilir ki, 
qış çox sərt olacaq. Ona görə qazın 
çatışmamazlığı böyük fəsadlara gətirib 
çıxaracaq. Azərbaycan qazının həcmi 
o qədər də böyük deyil, amma bir neçə 
ölkə üçün bu, həlledici ola bilər və 
əlbəttə ki, ilk növbədə, burada bizim ma-
raqlarımız təmin olunur. Çünki əgər bu 
kəmər çəkilməsəydi, biz zəngin qaz eh-
tiyatlarının üstündə, necə deyərlər, otu-
racaqdıq, nəyi isə gözləyəcəydik. Əgər 
bu perspektiv olmasaydı, heç bir şirkət 
milyardlarla, on milyardlarla dollar vəsaiti 
bu yataqların işlənməsinə qoymazdı. 
Hazırda ixrac artır, yeni rəqəmlər mənə 
təqdim edildi. Bu il, təxminən, 19 milyard 
kubmetr qaz ixrac ediləcəkdir. Ondan 8 
milyarddan çoxu Türkiyə, 7 milyarddan 
çoxu İtaliyaya ixrac ediləcək. Qalan qaz 
Gürcüstan, Bolqarıstan, Yunanıstan 
arasında bölünəcək. Yəni bu, böyük 
rəqəmdir və eyni zamanda, daxili tələbat 
da artır və artacaq. Biz daxili tələbatı 
ödəyirik. Bütövlükdə Azərbaycanda 45 
milyard kubmetr qazın hasilatı gözlənilir. 
Qeyd etdiyim kimi, 19 milyard ixraca 
gedəcək, qalan hissə isə daxili tələbata 
və lay təzyiqini saxlamaq üçün neft 
laylarına yenidən qazın vurulmasına. Bu, 
böyük həcmdir və əlbəttə, bizə imkan 
verəcək ki, həm öz tələbatımızı ödəyək, 
eyni zamanda, Avropa məkanına daha 
böyük həcmlə çıxa bilək. Məhz bizim 
bu layihəmiz, eyni zamanda, Avropa 
ölkələri arasındakı interkonnektorların, 
bağlantıların tikintisinə də rəvac verdi və 
indi orada bu sahədə də işlər görülür. 

Beləliklə, fiziki olaraq, yəni infrastruktur 
nöqteyi-nəzərindən biz qazımızı başqa 
ölkələrə də çatdıra bilərik, nəzərə alsaq 
ki, “Şahdəniz”in çox böyük potensialı 
var. Bunun, düzdür, təsdiq edilmiş həcmi 
1 trilyon kubmetrdən çoxdur. Amma mən 
tam əminəm ki, daha çox olacaq, necə 
ki, Azəri-Çıraq-Günəşli. İlkin hesabla-
maları göstərirdi ki, 500 milyon tondur, 
amma bunun potensialı artıq 1 milyardı 
ötür. Üstəgəl, gələcəkdə Abşeron qaz 
yatağı istismara veriləcək. Ümid, Babək, 
Asiman, yəni bir çox qaz yataqlarımız 
tədricən artıq işlək vəziyyətə çıxacaq və 
bizim həcmimiz böyük dərəcədə arta-
caq. Bu, bizim böyük üstünlüyümüzdür. 
Həm ölkəmizə əlavə vəsait gətirəcək, 
ölkəmizin beynəlxalq imkanları 
genişlənəcək və təbii ki, Avropa İttifaqı-
Azərbaycan əlaqələrində bu faktor bun-
dan sonra da mühüm rol oynayacaq.

– Cənab Prezident, icazənizlə 
sonuncu sualı vermək istərdim, çünki 
artıq üç saata yaxındır davam edir. 
Təşəkkür edirəm ki, yorulmadan 
müsahibə verirsiniz. Bu, sonuncu su-
alımızdır. Hazırda dünyada beynəlxalq 
hüququn ciddi böhranı yaşayır. 
Hüquq amili geri çəkilir, güc amili önə 
çıxır. Bunu bir çox siyasi araşdırmaçı-
lar deyir. Daha dərinə gedib deyənlər 
var ki, yeni dünya düzəni formalaşır, 
dünyanı yenidən nüfuz dairələrinə 
bölmək istəyirlər və yaxud da bölmək 
fikrindədirlər. Yeni Yalta deyənlər də 
var. Sizin baş verən bu proseslərə 
münasibətiniz necədir? Bu proseslər 
Azərbaycan qarşısında hansı yeni 
çağırışlar yaradır?

– Mən sizin fikrinizlə razıyam və 
onu da bildirməliyəm ki, bu meyilləri 
mən uzun illər müşahidə edirəm. 
Çünki indi bir çox təmaslar əsnasında, 
görüşlər əsnasında görürəm və gö-
rürdüm ki, ənənəvi davranış qaydaları 
artıq tükənir. Baxmayaraq ki, onlar 
hələ sözdə tələffüz edilir, amma real 
həyatda bəyan edilmiş açıqlamalar real 
həyatla uzlaşmır. Əgər yadınızdadırsa, 
artıq son illərdə, hətta pandemiyaya 
qədər mən öz çıxışlarımda dəfələrlə 
deyirdim ki, indi güc amili ön plana çıxır 
və biz buna hazır olmalıyıq. Deyirdim 
ki, bu, bizim seçimimiz deyil. Biz hər 
zaman beynəlxalq hüququn aliliyini 
müdafiə edirdik və ümid edirdik ki, 
bu, bizim məsələmizin həllinə, bizə 
köməklik göstərəcək. Amma görürük 
ki, bu, yoxdur, bu, işləmir. Münaqişələr 
uzun müddət həll olunmayanda, bu 
münaqişələrlə məşğul olanlar və 
ümumiyyətlə, beynəlxalq aləm dediyimiz 
bir toplum bu münaqişələrdən yorulur. 
Bu yorğunluq indi digər münaqişələrdə 
də hiss olunur. Yəqin ki, siz də bunu 
izləyirsiniz. Ona görə mənim üçün 
artıq son illər ərzində tam aydın idi ki, 
ənənəvi yollarla, yəni, Minsk qrupunun 
xətti ilə, yaxud da vasitəçilik xətti ilə biz 
öz torpaqlarımızı geri ala bilməyəcəyik. 
Yəni, bu, bugünkü fikrim deyil. Mən 
artıq bunu görürdüm və Ermənistanın 
daha da azğınlaşması, Ermənistanın 
cəzasız qalması bu fikri gücləndirirdi. 
Ona görə, hər zaman deyirdim ki, biz 
öz gücümüzə güvənməliyik, daha güclü 
olmalıyıq, gücümüzü artırmalıyıq, daha 
güclü ordu yaratmalıyıq. İqtisadiyyatı 

gücləndirməliyik ki, heç kimdən asılı 
olmayaq. Çünki təsəvvür edin, əgər biz 
indi iqtisadi cəhətdən kimdənsə asılı 
olsaydıq, nə gündə olacaqdıq. Bizə heç 
kim imkan verməzdi öz torpaqlarımızı 
güc tətbiq etməklə azad edək. Ona 
görə biz bütün bu istiqamətlərdə ardıcıl 
iş aparırdıq, əlbəttə ki, beynəlxalq 
davranış qaydalarını gözləmək şərti 
ilə. Əlbəttə ki, bizə vaxt lazım idi və 
əminlik lazım idi. Çünki torpaqlarımı-
zın azad edilməsində biz ancaq uğur 
qazanmalı idik. Bütövlükdə baxdıqda, 
əgər Azərbaycan kontekstindən çıx-
saq, görərik ki, bu gün böyük ölkələr 
artıq açıq bəyan edirlər ki, beynəlxalq 
hüquq onlar üçün əhəmiyyət daşımır. 
Əgər əvvəlki dövrlərdə bunu hansısa 
bəyanatlarla pərdələmək istəyirdilərsə, 
bu gün bu da yoxdur. Yəni, bu, mən 
buna siyasi sinizm deyirəm, artıq ifrat 
dərəcəyə çatıb. Əgər belədirsə, əgər 
bu qaydaları işləyən, bu qaydaları 
İkinci Dünya müharibəsindən sonra 
təsdiqləyən ölkələr özlərini belə apa-
rırlarsa, onda başqa ölkələr nə etsin? 
Onda başqa ölkələr də onlar da özünə, 
necə deyərlər, öz başına çarə qılmalıdır-
lar. Biz bunu çoxdan edirik. Bəzi ölkələr 
ki, beynəlxalq hüquqa inanıb və buna 
aldanıb və gözləyir ki, kimsə gələcək 
onların yerinə onların problemlərini 
həll edəcək, onlar, indi, hesab edirəm 
ki, peşmançılıq çəkirlər. Bizim üçün də 
bu müddət olub və mən gizlətmirəm. 
Prezident vəzifəsinə seçiləndən son-
ra mənim də ümidlərim var idi. İlkin 
mərhələdə mən də hesab edirdim ki, 
bu məsələni, Qarabağ məsələsini sülh 

yolu ilə həll etmək olar. Bizə elə gəlirdi 
ki, təklif etdiyimiz variantlar məntiqlidir, 
ədalətlidir və beynəlxalq hüquqa tam 
uyğundur. Hətta təəccüb edirdim ki, 
nə üçün bunu qarşı tərəf, yaxud da 
vasitəçilər başa düşmürlər. Prezident 
seçiləndə mənim 41 yaşım var idi və 
təcrübəm də o qədər böyük deyildi və 
mən o vaxt beynəlxalq hüquqa inanır-
dım. İnanırdım ki, ədalət haradansa 
göydən düşüb bizim məsələmizi həll 
edəcək. Sonra başa düşdüm ki, ədaləti 
biz özümüz bərpa etməliyik. Danışıqla-
rın birinci mərhələsində, mənim iştirak 
etdiyim dövrdə belə ümidlərim var idi. 
Sonra isə gördüm ki, artıq bunun heç 
bir əhəmiyyəti yoxdur. Xüsusilə indiki 
Ermənistan hakimiyyəti bunu yenə də 
açıq-aşkar bəyan edəndə, faktiki olaraq, 
danışıqlara öz bəyanatları və yersiz ad-
dımları ilə son qoyanda, artıq tam aydın 
oldu ki, vaxt itirmək mümkün deyil. Bi-
lirsiniz, bir şeyi də deməliyəm, hər şeyi 
vaxtında etmək lazımdır. İkinci Qarabağ 
müharibəsi də onu göstərdi. Bir il əvvəl 
bəlkə də tez idi, bir il sonra gec idi, hər 
şey vaxtında. Bu vaxtı müəyyən etmək, 
düzgün seçmək, avantüraya getməmək, 
ölkəni risk altına salmamaq və mümkün 
dərəcədə maksimum uğura nail olmaq, 
əlbəttə ki, böyük zəhmətin işidir. Bunu 
mən tamamilə açıq deyə bilərəm. 

Amma buna baxmayaraq, bu 
gün Azərbaycan beynəlxalq aləmin 
məsuliyyətli üzvü kimi və Qoşulmama 
Hərəkatının sədri kimi, əlbəttə, bun-
dan sonra da beynəlxalq hüququn 
aliliyini müdafiə edəcək. Biz dünya 
təsisatlarının – BMT və İkinci Dünya 

müharibəsindən sonra yaradılmış digər 
təsisatların fəaliyyətində fəal iştirak 
edəcəyik, bu imkanlardan bu gün daha 
rahat istifadə edəcəyik. Çünki artıq 
biz Qarabağ problemi kimi ağır yükü 
çiynimizdən atdıq və hesab edirəm ki, 
yeni dünya düzənində də təşəbbüs 
göstərən ölkələrdən biri olacağıq. Çünki 
de-fakto bu, artıq baş verib və biz bu 
de-fakto vəziyyətə tam hazırıq, bütün 
daxili resurslarla hazırıq. Həm mənəvi, 
həm xalqımızın səfərbərliyi, xalq-
iqtidar birliyi, iqtisadi müstəqillik, enerji 
müstəqilliyimiz, siyasi gündəliyimiz və 
Qarabağ Zəfərindən sonra xüsusilə 
artan imkanlarımız – biz tam hazırıq, 
istənilən varianta hazırıq. Əgər dünya 
ənənəvi yollarla inkişaf etməyə davam 
etsə, – halbuki, mən buna inanmıram, – 
hazırıq. Əgər dünya, beynəlxalq arxitek-
tura tamamilə çöksə, biz buna hazırıq. 
Yəni, biz komanda kimiyik. Hər an hazır 
olmalıyıq ki, özümüz öz gücümüzə 
əsaslanaraq istənilən vəzifəni istənilən 
yerdə yerinə yetirək və bayrağımızı 
həmişə uca tutaq. 

– Cənab Prezident, maraqlı 
müsahibəyə və bizə vaxt ayırdığını-
za görə, Sizə həmkarlarım adından 
təşəkkür edirəm və həmçinin arzula-
yıram ki, Siz bu 2022-ci ildə də uğur 
qazanasınız, uğurlarınız davamlı 
olsun və istədiyiniz yerə bayrağımızı 
sancasınız.

– Sağ olun. Təşəkkür edirəm, sağ 
olun!

AZƏRTAC

Düşmən qəsbkarlığı davam 
etdirdiyi dövrdə müəyyən vasitələrlə 
münaqişə ilə bağlı danışıqlardan 
yayınır, dünya güclərinin, nüfuz-
lu beynəlxalq təşkilatların isə bu 
məsələyə laqeyd yanaşmalarını 
görəndə isə daha da azğınlaşır, 
“yeni müharibələrlə yeni ərazilər” 
prinsipi ilə işğalı genişləndirmək 
iddialarını gizlətmirdi. Bu, işğalçının 
öz xoşu ilə torpaqlarımızdan çıxmaq 
istəmədiyini açıq-aydın göstərirdi. 
Şuşaya qondarma qurumun qon-
darma “parlamentinin” köçürülməsi, 
burada saxta andiçmə mərasiminin 
reallaşdırılması, Ermənistanın baş 
naziri Paşinyanın qəbuledilməz 
addımlar atması, bəyanatlar verməsi 
və “Qarabağ Ermənistandır” deməsi 
Azərbaycan xalqının heysiyyətinə 
toxunur, danışıqlar prosesinə son 
qoyurdu. Bütün bunlara daha 
dözmək, səbr nümayiş etdirmək 
mümkün deyildi. Artıq düşmənə 
dərs verməyin, yerini göstərməyin 
məqamı yetişmişdi. Bu da 2020-ci il 
sentyabrın 27-nə təsadüf etdi. Həmin 
gün Ermənistan hərbi birləşmələrinin 
bütün təmas xətti boyunca keçdiyi 
hücuma Azərbaycan Ordusu əks-
həmlə əməliyyatları ilə cavab verdi. 
Qırx dörd gün ərzində dövlət başçı-
mızın sözləri ilə desək, minlərlə, on 
minlərlə Azərbaycan gənci, əsgəri, 
zabiti sinəsini qabağa verərək işğal-
çıya öz yerini göstərdi, düşməni heç 
vaxt çıxa bilməyəcək bir vəziyyətə 
saldı. Bununla da “məğlubedilməz 
erməni xalqı, yenilməz Ermənistan 
ordusu” nağılı sonu çatdı. Ermənistan 
Azərbaycanın şərtlərini qəbul edərək, 
2020-ci il noyabrın 9-dan 10-na 
keçən gecə kapitulyasiya aktını 
imzalayaraq ölkəmizin qarşısında ağ 
bayraq qaldırdı.

İkinci Qarabağ savaşı getdiyi 44 
gündə olduğu kimi, müharibədən 
ötən bir ildə də xalqımızın ölkə 
rəhbərinə bağlılığı daha da gücləndi. 

Prezident İlham Əliyev Azərbaycanın 
rayonlarına ardıcıl səfər ənənəsini 
davam etdirdi. Bu zaman işğaldan 
azad edilən Qarabağ bölgəsində 
olub, burada insanlarla görüşməyi, 
onların qayğılarını, sevinclərini 
bölüşməyi prioritet məsələ kimi 
diqqətdə saxladı. Elə bunun nəticəsi 
idi ki, dövlətimizin başçısı 2021-ci 
il ərzində Şuşa, Füzuli, Xocavənd, 
Zəngilan, Cəbrayıl, Laçın, Qubad-
lı, Kəlbəcər, Ağdam və Tərtərə 
ümumilikdə 32 dəfə səfər etdi. Bu 
səfərlər çərçivəsində Prezident İlham 
Əliyev yurd-yuvalarına qovuşan keç-
miş məcburi köçgünlərlə görüşməklə 
bərabər, 21 sosial-iqtisadi obyekt 
və mədəniyyət abidəsinin açılışını 
gerçəkləşdirdi, 37 obyektin təməlini 
qoydu, yenidənqurma, abadlıq-qu-
ruculuq tədbirləri ilə bağlı dəyərli 
tapşırıq və tövsiyələrini verdi. 

Yeri gəlmişkən, həmin görüşlərdə 
xalqın öz Prezidentinə sevgisini 
ifadə edən bəzi məqamları diqqətə 
çatdırmaq istərdik. Silahlı Qüvvələrin 
Ali Baş Komandanı İlham Əliyev 
noyabrın 8-də Şuşada hərbçilər 
qarşısında çıxış edərək, İkinci Qara-
bağ müharibəsinin şanlı tariximizin 
parlaq səhifəsi olduğunu bildirdi. 
Dövlətimizin başçısı xalqımızın 
bütün gücünü səfərbər edib bu şanlı 
missiyanı yerinə yetirdiyini vurğu-
ladı. Ölkə Pprezidenti daha sonra 
işğal dövründə hər bir Azərbaycan 
vətəndaşının bu müqəddəs günü öz 
işi, öz əməli ilə yaxınlaşdırmalı oldu-
ğunun zəruriliyini dəfələrlə dediyini 
xatırlatdı. Bununla belə Azərbaycan 
xalqının heç vaxt işğalla barışmaya-
raq, nəhayət, bütün gücünü səfərbər 
edib bir nöqtəyə vurduğunu, düşməni 
tarixi torpaqlarımızdan qovduğunu 
dedi: “2003-cü ildə ilk dəfə Prezident 
vəzifəsinə seçilən zaman Azərbaycan 
xalqına müraciət edərək demişdim ki, 
nəyin bahasına olursa-olsun, biz öz 
tarixi torpaqlarımızı düşmənin əlindən 

alacağıq. İstər sülh yolu ilə, istər 
müharibə yolu ilə və belə də oldu. 
Uzun illər aparılan sülh danışıqları 
heç bir nəticə vermədi. Nəticə sıfra 
bərabər oldu. Əksinə, düşmən daha 
da azğınlaşmış, qudurmuşdu. Əgər 
işğalın ilk illərində hələ danışıqlarla 
bağlı Azərbaycan xalqında və məndə 
hər hansı bir ümidlər var idisə, son 
vaxtlar bu ümidlər tamamilə ara-
dan qaldırıldı. Ermənistan və onun 
havadarları bu işğalı əbədi etmək 
istəyirdilər. Onlar hesab edirdilər ki, 
əgər bizim torpağımızı 30 ilə yaxın iş-
ğal altında saxlaya biliblərsə, bundan 
sonra da torpaqları əbədi olaraq işğal 
altında saxlayacaqlar. Amma səhv 
etdilər. Onlar bilməli idilər ki, biz heç 
vaxt bu vəziyyətlə barışmayacağıq. 
Bilməli idilər ki, biz düşməni torpağı-
mızdan nəyin bahasına olursa-olsun 
qovacağıq. Buna hazır olmalı idik, 
xalq olaraq, dövlət olaraq, bütün ha-
zırlıq işləri vaxtlı-vaxtında aparılmalı 
idi və aparılmışdır”.

Beləliklə, Azərbaycan 17 ildə 
iqtisadiyyatı gücləndirməklə, iqtisa-
di müstəqilliyi təmin etməklə ordu 
quruculuğunu diqqətdə saxladı, hərbi 
potensialı möhkəmləndirdi. Bununla 
da siyasi müstəqilliyə nail oldu. Bu, 
Azərbaycana bütün tərəfdaşlarla 
bərabərhüquqlu, qarşılıqlı hörmət, 
bir-birinin işinə qarışmamaq 
prinsipləri əsasında münasibətlər 
qurmaq imkanı yaratdı. Belə bir şərait 
isə torpaqlarımızın azad edilməsi 
üçün əsas şərtlərdən birinə nail 
olmaq demək idi. 

Vətən müharibəsində qələbəmizi 
şərtləndirən ən mühüm amillərdən 
biri də Qarabağ həqiqətlərinin dün-
yaya çatdırılması idi. Xatırladaq ki, 
Birinci Qarabağ savaşından ötən 
bir neçə il ərzində Azərbaycan bu 
məsələ ilə bağlı elə bir ciddi uğur 
əldə etməmişdi. Torpaqlarımız işğal 
olunmasına baxmayaraq, düşmən 
bu barədə beynəlxalq ictimaiyyətdə 
təhrif edilmiş təsəvvür formalaşdıra 
bilmişdi. Prezident İlham Əliyevin 
təşəbbüsü və dəstəyi ilə mövcud 
problem tədricən aradan  qaldırıldı, 
Qarabağ həqiqətləri aparıcı 
beynəlxalq təşkilatların diqqətinə 
çatdırıldı, həmin qurumlar tərəfindən 
münaqişəni doğru-düzgün əks 
etdirən qərar və qətnamələr qəbul 
olundu. Bütün bu işlər Vətən sava-
şının gedişində mövcud reallıq üçün 
hüquqi baza rolunu oynadı. Buna 
görə də işğalçı məğlub edilərək 
torpaqlarımızdan qovulanda dünya 
bunu anlayışla qarşıladı. Əksər xarici 
dövlətlərdə Azərbaycanın uğurlu 
əks-həmlə əməliyyatı keçirməklə 
beynəlxalq hüquq əsasında ədalətli 
müharibə aparması və döyüş mey-
danında düşməni məğlub etməsi heç 

bir şübhə doğurmadı. 
Azərbaycan 44 gün ərzində 

ədalətli, ləyaqətli müharibə apardı. 
Bütün dünyaya kimin kim olduğunu 
göstərdi. Bütün dünyaya xalqımı-
zın böyük xalq olduğunu nümayiş 
etdirdi. Erməni tərəf isə istər işğal 
dövründə, istərsə də savaş zamanın-
da faşist xislətlərini, barbar, vandal 
xarakterlərini sübuta yetirdi. Bunu 
indi özləri də etiraf edirlər. Məsələn, 
sosial şəbəkə hesabında erməni 
müəllif Ruben Vartazaryanın fikirləri 
bütün Ermənistanda səs-küy yaradıb: 
“Mən Ağdam, Zəngilan, Cəbrayıl və 
Azərbaycanın digər şəhərlərinə te-
leviziyadan tamaşa edəndə dəhşətə 
gəldim: “Axı bu ərazilərdə necə 
döyüşlər gedib ki, bir dənə də olsun 
qapı və pəncərə, yaxud salamat ev 
qalmayıb? Bəlkə Ermənistan Ağdam 
və Zəngəlan istiqamətində hidrogen 
bombasından istifadə edib?!.”.

Ruben Vartazaryan daha sonra 
yazıb: “Hörmətli oxucular! Yəqin ki, 
monqol hücumları haqda eşitmisi-
niz. Təxminən min il bundan əvvəl 
monqolların düşmənin yaşayış 
məntəqələrini necə ələ keçirmələri, 
sonra talan etmələri, daşı-daş üstə 
qoymamaları haqda təsəvvürünüz 
var. Siz mütləq buna oxşar bir 
şey eşitmisiniz. Çünki uşaqlarını 
monqollarla qorxudan insanların 
əksəriyyəti cəmi min il sonra öz 
yurd-yuvalarından didərgin düşən 
azərbaycanlıların əmlakını talamaqla 
məşğul olurdular”. 

Erməni müəllifin sözlərinə görə, 
apardığı araşdırmalardan sonra ona 
məlum olub ki, soydaşları tərəfindən 
Azərbaycana heç də hidrogen bom-
bası atılmayıb, şəhər və kəndlər bar-
barcasına talanmaqla, qəbiristanlıqlar 
vəhşicəsinə dağıdılmaqla, yaşıllıqlar 
baltalanmaqla xarabalığa çevrilib. 
Ermənistan hökuməti isə bu van-
dallığın qarşısında susmaqla faşist 
xislətini bütün dünyaya nümayiş 
etdirib: “İndi dünyaya nə cavab 
verək? Nə deyək? Deyək ki, tornado 
Azərbəycan ərazisinin ¼ hissəsini 
məhv edib?”. 

Vartazaryan qeydlərinin sonun-
da barbar adlandırdığı soydaşlarını 
Azərbaycan Prezidenti İlham Əliyevin 
gördüyü işlərə də baxmağa çağı-
rıb. O, Şuşadakı Qazançı kilsəsinin 
əvvəlki görkəminə uyğun təmir edil-
diyini bildirməklə, azərbaycanlıların 
tolerant xalq olduğunu, bütün dinlərə 
hörmətlə yanaşdıqlarını, ermənilərin 
30 il ərzində yerlə yeksan etdikləri 
yaşayış məntəqələrinə indi yeni 
həyat verməklə bu yerləri gülüstana 
çevirdiklərini bildirib. 

V.BAYRAMOV,  
“Xalq qəzeti”

Multikulturalizm Mərkəzinin Himayəçilər 
Şurasının toplantısı keçirilib

Akademik qeyd edib ki, ötən əsrin  90-cı 
illərində ümummilli lider Heydər Əliyev 
tərəfindən siyasi müstəviyə gətirilən, Prezi-
dent İlham Əliyev tərəfindən daha da inkişaf 
etdirilərək dövlət siyasəti səviyyəsinə qaldırı-
lan Azərbaycan multikulturalizm bu məqsədlə 
yaradılan Bakı Beynəlxalq Multikulturalizm 
Mərkəzi qarşısında mühüm vəzifələr qoyur. 
Mərkəz dövlətin multikulturalizm siyasətinin 
əsas icra strukturlarındandır. Bu siyasət həm 
də, əsrlərdən bəri Azərbaycanda sülh, əmin-
amanlıq şəraitində birgə yaşayan müxtəlif 
xalqların, konfessiyaların mədəniyyətinin, 
adət-ənənələrinin qorunub saxlanmasında və 
inkişaf etdirilməsində əhəmiyyətli rol oynayır. 
Dövlətimizin qayğı və himayəsi ilə daim əhatə 
olunan milli və dini icmalar fəaliyyətlərini 
sərbəst qurmaları üçün bütün şərait yaradı-
lıb. Buradakı müxtəlif xalqların Azərbaycanı 
özlərinin doğma vətəni hesab etmələri 44 
günlük Vətən müharibəsində də özünü bir 
daha göstərdi, bütün xalqların bir yumruq 
ətrafında birləşməsi Zəfər qazanmağımızı 
təmin edən əsas faktorlardan biri oldu.

İclasda Multikulturalizm Mərkəzinin icraçı 
direktoru Rəvan Həsənov Mərkəzin ötən il 
ərzində fəaliyyəti haqda hesabatını Şura 
üzvləri və toplantı iştirakçılarının nəzərinə 
çatdırıb. R.Həsənov qeyd edib ki, pande-
miya şəraitinin çətinliklərinə baxmayaraq, 
Multikulturalizm Mərkəzi ötən ili kifayət 
qədər səmərəli və uğurlu keçirib. Belə ki, 
ölkə daxilində və xaricdə beynəlxalq elmi 
konfranslar, dəyirmi masalar təşkil edi-
lib, Mərkəzin əsas istiqamətlərindən olan 
“Azərbaycan multikulturalizmi” fənninin 
tədrisi layihəsi çərçivəsində 24 nüfuzlu xarici, 
46 ölkə universitetlərində dərslər keçirilib, 
Azərbaycan, rus, ingilis, udi, talış, kürd və 
ləzgi dillərində 9 kitab hazırlanaraq nəşr 
edilib.

Himayəçilər Şurasının üzvləri çıxış 
edərək, hesabatla bağlı fikirlərini bildiriblər. 
Şura üzvü, Prezident Administrasiyasının 
Humanitar siyasət, diaspora, multikulturalizm 
və dini məsələlər şöbəsinin baş məsləhətçisi 
Etibar Nəcəfov Mərkəzin ötənilki fəaliyyətini 
yüksək qiymətləndirərək, pandemiya şərtləri 
çərçivəsində həm ölkə daxilində, həm də 
xaricdə elmi konfransların uğurla təşkilinin 
əhəmiyyətini vurğulayıb. Şura üzvü, Avropa 
Yəhudiləri dini icmasının sədri Aleksandr 
Şarovski BBMM-in milli və dini icmalarla bağlı 
fəaliyyətinin 2021-ci ildə də yüksək səviyyədə 
olmasından danışıb. Şura üzvü, Azərbaycan 
Bəstəkarlar İttifaqının sədri Firəngiz Əlizadə 
də BBMM-in ötənilki fəaliyyətini yüksək 
dəyərləndirərək, Prezident İlham Əliyevin 
“Şuşa İli” elan etdiyi 2022-ci ildə uğurlu iş 
birliyinə əmin olduğunu söyləyib. F.Əlizadə 
cari ilin iş planında müxtəlif milli azlıqların 
iştirakı ilə musiqi festivallarının keçirilməsinə 
xüsusi yer ayrılmasını və bu istiqamətdə 
tədbirlərin təşkilini də təklif edib.

Sonra Himayəçilər Şurasının sədri, 
akademik Kamal Abdulla qeyd edib ki, 
Azərbaycan Respublikasının Prezidenti 
İlham Əliyevin tövsiyələri əsasında Mərkəzdə 
formalaşan bir sıra istiqamətlərin ənənə 
halını alaraq davam etdirilməsi çox mühüm-
dür. Bura “Azərbaycan multikulturalizmi” 
fənninin həm xaricdə, həm ölkəmizdə tədrisi, 
Beynəlxalq Multikulturalizm yay və qış 
məktəbləri və Qafqaz Albaniyasının tarixi və 
mədəni irsinin öyrənilməsi daxildir.

Sonda Bakı Beynəlxalq Multikulturalizm 
Mərkəzinin icra direktoru Rəvan Həsənov 
Mərkəzin cari il üçün fəaliyyət planını təqdim 
edib. Mərkəzin Himayəçilik Şurasının üzvləri 
cari ilin də uğurla həyata keçirilməsi məqsədi 
ilə bir sıra təkliflərini bildiriblər.

Qarabağ zəfəri tariximizin  
ən şanlı səhifəsidir

Vətən müharibəsində İlahi ədalətin Azərbaycanın 
tərəfində olması, 30 ilə yaxın bir zaman ərzində  
20 faiz torpağımızın işğal altında qalmasına baxma-

yaraq xalqımızın bu haqsızlığı unutmaması, yurd, od-ocaq 
sevgisi, Prezident İlham Əliyevin ərazilərimizin geri qayta-
rılması istiqamətində yürütdüyü müdrik siyasət, Qarabağın 
azadlığa qovuşması kimi müqəddəs istəyimizin reallaşma-
sı naminə dövlətimizin başçısının ətrafında sıx birləşməsi 
tarixi zəfərimizi gerçəkləşdirdi. 

Qurumun mətbuat xidmətindən AZƏRTAC-a bildiriblər ki, Mərkəzin 
Himayəçilər Şurasının toplantısı keçirilib. Toplantıda şura üzvləri,  BBMM-in  
əməkdaşları iştirak edib. İclası giriş sözü ilə açan Multikulturalizm Mərkəzi 
Himayəçilər Şurasının sədri, akademik Kamal Abdulla toplantı iştirakçılarına 
cari ildə uğurlar diləyib, xoş arzularını çatdırıb və Multikulturalizm 
Mərkəzinin ötən il fəaliyyəti barədə fikirlərini bildirib. 
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